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Még várni kell a lakásokra
A közigazgatásban dolgozó személyeknek szánt szolgálati lakásokat jövőre adhatják át
• Noha már tavaly 
szeptemberben elké-
szült a Székelyudvar-
helyi Városi Kórház 
közelében felépített 
tömbház – benne 
kéttucatnyi szolgálati 
lakással –, az épület 
átadása csak jövőre 
várható. Hátravan még 
ugyanis a közművesí-
tés, melynek elkezdé-
séhez eddig várni kel-
lett a műemlékvédelmi 
engedélyre.

PÁL EMIL

A gázszolgáltatónak már kiadták 
az utasítást, hogy az épület ve-
zetékeit rácsatlakoztassa a vá-

rosi hálózatra – közölte lapunk meg-
keresésére Zörgő Noémi, a városháza 
szóvivője. A szolgáltatónak harminc 
nap áll rendelkezésére a munkálatok 
elvégzéséhez. Zörgő Noémi kifejtette, 
a területrendezés – parkoló, esővíz- 
elvezető rendszer, csatornázás – már 

befejeződött, és a lakások is készen 
vannak. Megjegyezte: a munkála-
tokat a későre érkezett műemlékvé-
delmi engedély is elodázta, amiben 
pontosan meghatározták, milyen spe-
ciális transzformátort kell a szolgálta-
tónak kiépítenie ahhoz, hogy üzembe 
helyezhessék a hálózatot.

Következő évben

Mivel ilyen – speciális, megfelelő 
burkolattal rendelkező – transzfor-
mátor az országban sehol sincs rak-
táron, külön le kell gyártani, ennek 
folyamata már zajlik – részletezte 
Zörgő Noémi. Rámutatott, a transz-
formátor megérkezésétől számítva 
a felelős szolgáltatónak öt hónap áll 

rendelkezésére a beszerelési mun-
kálat kivitelezésére. Hozzátette, 
amint a munkálatok befejeződtek, 
átveszik az épületet, ezt követően 
pedig elbírálják a lakásigényléseket. 
Egyébként lehetőség van arra, hogy 
ne csak a közigazgatásban dolgozók 
igényelhessenek lakást, hanem más, 
a közszférában tevékenykedő sze-
mélyek is. Ehhez az adott személyt 

foglalkoztató közintézménynek egy 
úgynevezett protokollumot (magya-
rul jegyzőkönyvet) kell megkötnie a 
városházával, amelyben meghatá-
rozzák, hogy az említett intézmény 
hány lakrész felett rendelkezhet, 
hányra jogosult; erre vonatkozóan 
már készül a szabályrendszer.

Csereháti mutató 
és zöldlakások

A legutóbbi tanácsülésen kiderült: 
négy igénylő is visszalépett a csere-
háti ifj úsági lakások megvásárlásá-
tól, mindannyian eltérő okok miatt 
– jegyezte meg a szóvivő. Az éves 
számok szerint idén 138 esetben volt 
megszavazva lakáseladás, 
ezek közül 111 esetben már 
megtörtént a szerződéskötés 
és a lakások árának kifi ze-
tése, 25 esetben még köz-
jegyzőnél tart a folyamat. 
Az említett lakásokat 84 
esetben egész összegben, 58 
esetben részletfi zetéssel vá-
sárolták meg a tulajdonosok 
– számolt be a szóvivő. A Cse-
rehát ugyanakkor újabb lakásokkal 
fog gazdagodni: egy nyertes pályá-
zatnak köszönhetően 2,1 millió lej 
értékben terveznek beruházni. En-
nek során hat nZEB energiatakaré-
kos zöldlakást (nearly Zero-Energy 
Building) fognak létesíteni – tette 
hozzá a szóvivő.

A létesítmény kész, azonban 
még várni kell. Speciálisan 
burkolt transzformátorra 
várnak, a szerelést csak jövő év 
elején tudják elkezdeni
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Döntéshozó fórumként szavazta 
meg az elmúlt héten a képvi-

selőház azt az RMDSZ által kezdemé-
nyezett törvénymódosító javaslatot, 
amely előírja, hogy az idős személyek 
gondozásának fi nanszírozása lega-
lább 30 százalékban állami költség-
vetésből történjen. A támogatásba 
beletartoznak a nappali központok, 
az otthoni ellátás és az idősotthonok 
is. Tavaly Romániában 230 ezer szép-
korúnak volt szüksége ideiglenes 
vagy állandó otthoni ellátásra.

Nagy terhet vesz le 
az önkormányzatokról

„Azon a törvényen módosítottunk, 
amely az idősgondozás feltételeit 
szavatolja. 2000-től már törvényke-
zés szintjén is foglalkoztunk azzal, 
hogy fontos az idősgondozás, az ön-
kormányzatoknak pedig feladatuk, 

hogy ezzel foglalkozzanak. A minisz-
térium megállapított standard össze-
geket, amelyek kifi zethetők nappali 
idősgondozásra, például egy nappali 
foglalkoztató központra vagy otthoni 
idősgondozásra. Ezeket az összege-
ket az érintett önkormányzatnak kel-
lett kifi zetnie eddig. Megtehette azt, 
hogy saját hálózatot működtet, vagy 
pedig szerződött egy szociális szol-
gáltatóval, amely ellátja ezt a felada-
tot. A törvénymódosítás után ezeket a 
standard költségeket 30 százalékban 
kötelezően központi költségvetésből 
kell fedezni, utána jön a helyi önkor-
mányzat és az ellátott személy hozzá-
járulása” – magyarázta a módosítás 
mibenlétét a Székelyhonnak Csép 
Éva Andrea Maros megyei parla-
menti képviselő, a törvénymódosítás 
kezdeményezője. Úgy véli, ez nagy 
terhet vesz majd le az önkormányza-
tokról, hiszen az idősgondozás egy 
olyan szolgáltatás, amelyre egyre 
inkább szükség van. „Látjuk, hogy 
elöregedő társadalomban élünk, az 
idősek száma növekvőben van, egy-

re több szolgáltatásra van szükség. 
Az általunk kidolgozott módosítással 
elsősorban szorgalmazni szeretnénk 
az otthoni idősgondozás lehetőségét, 
hogy megelőzzük az idős személyek 
intézményben való elhelyezését; 
támogatni őket, valamint családjai-
kat, hogy a lehető leghosszabb ideig 
otthoni, megszokott, saját környeze-
tükben élhessenek” – fogalmazott az 
RMDSZ munkaügyi politikusa.

Az önkormányzat 
az egyházzal karöltve

Az önkormányzatok feladata volt 
eddig is akár saját költségvetésből 
biztosítani a rászorulók védelmét, 
gondozását. A Maros megyei Mező-
panitban például 2017 óta létezik 
otthoni idősgondozás, az önkor-
mányzat a református egyház kere-
teiben működő Diakóniai Keresz-
tyén Alapítvánnyal közösen végzi 
a feladatot – tudtuk meg Mezőpanit 
polgármesterétől, Bodó Elődtől. 
„Van egy szerződésünk a Diakónia 
Keresztyén Alapítvánnyal, három 
személy dolgozik ebben a rendszer-
ben községi szinten, egyikük fi zeté-
sét az egyház adja, a másik kettőt az 
önkormányzat állja, s mi még adunk 
annyi pénzt, hogy a különböző fo-
gyóanyagok egy részét tudják biz-

tosítani. A szakmai rész, a rendszer 
az alapítvány dolga” – magyarázta a 
polgármester.

Évi 120 ezer lejbe kerül 
Mezőpanitban

Az elöljáró érzékeltetésként hozzá-
tette, ez az önkormányzatnak évi 
120 ezer lejébe, vagyis havi 10 ezer 
lejébe kerül, a diakóniai alapít-
vány is benyújt egyfajta igénylést 
az egészségbiztosítási pénztárhoz, 
egy részét ugyanis el tudják szá-
molni a költségeiknek. Hogy egy 
ilyen soktényezős képletben mit je-
lenthet az, hogy az állam 30 száza-

lékban járul hozzá a költségekhez, 
az még Bodó Előd polgármester 
számára nem világos. „Megvárjuk, 
hogy kihirdessék a törvényt, hogy 
megjelenjen az alkalmazási mód-
szertan, csak akkor fogunk ponto-
sat látni. Az biztos, hogy jó lenne, 
ha nem csak mi és az egyház száll-
nánk be az idősgondozás költsége-
ibe” – húzta alá a településvezető. 
Rámutatott, községükben 
mintegy 90–120 időssel 
foglalkoznak folyamato-
san, és mindig vannak a 
várólistán is, akik szeret-
nének bekerülni a rend-
szerbe. Ők az otthoni gon-
dozás, az injekciózás és kötözés 
mellett lelki feltöltődést is kapnak 
a szolgáltatástól – hangsúlyozza a 
polgármester, aki már csak azért 
is örülne, ha az állam is beszállna 
a költségekbe, mert – úgy véli – a 
szociális ágazatra „nem szokás” 
áldozni, az ugyanis nem hoz pénzt, 
csak viszi, ezért is szokott a fi nan-
szírozások közt az utolsó lenni. 

Az idősgondozás közel harminc százalékát finanszírozhatja az állam jövőtől
• Romániában tavaly 230 ezer szépkorúnak volt szük-
sége ideiglenes vagy állandó otthoni ellátásra. A közsé-
gek számára nagy segítség lenne, ha az idős személyek 
gondozásának finanszírozása legalább 30 százalékban 
tényleg állami költségvetésből történne jövőtől.

Az otthoni idősgondozással megelőzhető 
vagy késleltethető az idős személyek 
intézményben való elhelyezése
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